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رئیس کل دادگستری استان همدان خبر داد:
مصالحه در 150 پرونده قضائی 

در استان همدان

ســپهرغرب، گروه خبر: رئیس کل دادگســتری 
اســتان همدان گفت: طی دو ماه اخیر 150 پرونده 
مصلحین  کمیته های  ظرفیت  از  بهره مندی  با  قضائی 
و معتذرین منجر به مصالحه بین طرفین دعوی شده 

است.
محمدرضا عدالتخواه روز دوشنبه در جمع قضات اسدآباد 
با بیان اینکه در یک ســال اخیــر اقدامات قابل توجهی در 
سطح دســتگاه قضائی استان انجام شــده است، ابراز کرد: 
بهره گیری از نیروی هــای جوان و تلاش در انتخاب افرادی 
که بتوانند در شهرســتان های محل خدمت خود مستقر و 

ساکن شوند، ازجمله اقدامات بوده است.
وی اظهار کرد: رفتن به سمت برنامه های کیفی ازجمله 
اجــرای طرح قاضی محور و بهره مندی از ســامانه ســاآب 
)ســامانه ارزشــیابی آرای محاکم بدوی( با هدف استحکام 
و اتقــان آرای صادره در محاکم بدوی، روند رســیدگی به 

پرونده های قضائی را کیفی تر می کند.
رئیس کل دادگســتری استان همدان توجه و نگاه ویژه 
دستگاه قضا به مسئله حبس زدایی و برخورد با مفاسد داخلی 
درون دســتگاهی را هم ازجمله برنامه های عملیاتی شده در 
سال جاری برشــمرد و افزود: اجرای طرح های مبتکرانه در 
قالب تشکیل ستاد تألیف قلوب با بهره گیری از کمیته های 
مصلحین و معتذرین به عنوان کمیته های معین این ســتاد، 
آمار کیفی و کمی پرونده های منجر به صلح و ســازش در 

استان را ارتقا بخشیده است.
عدالتخــواه عنوان کرد: آموزش های لازم در قالب کتابی 
بــا محتــوای آموزه های قرآنــی و ســیره 14 معصوم )ع( 
درخصوص نحوه فراهم کردن شرایطی برای گذشت شاکی 

در دعوی به قضات و دادیاران ارائه شده است.
وی ابراز کــرد: بنابراین در بازه زمانــی 50 روزه از 10 
مهرماه تا پایان آبان ماه 150 پرونده با بهره مندی از ظرفیت 
کمیته های مصلحیــن و معتذرین منجر بــه مصالحه بین 

طرفین دعوی شده است.
رئیس کل دادگستری اســتان همدان گفت: درمجموع 
نتایج این مصالحه ها منجر به گذشــت یک میلیارد و 478 
میلیون تومان بابت جنبه خصوصی بزه ارتکابی شد که خود 

شاکیان طرف مقابلشان را بخشودند.
عدالتخــواه عنــوان کــرد: همچنیــن درمجمــوع این 
پرونده های منجر به صلح و ســازش، شــاهد آن بودیم که 
339 میلیون تومان جزای نقدی بخشیده شد و متهمان نیز 

یک هزار و 226 ماه حبس نرفتند.

اجرای »کافه تریا« و »کاش چشم 
نمی دید« در دومین روز 

جشنواره تئاتر همدان
ســپهرغرب، گروه خبر: جشــنواره تئاتر استان 
همــدان روز دوشــنبه و در دومیــن روز فعالیت، 
نمایش های »کافه تریا« و »کاش چشــم نمی دید« را 
به روی صحنه برد و این رویداد برای علاقه مندان به 
صورت زنده در فضای مجازی)اینستاگرام( پخش شد.
در سی و دومین جشنواره تئاتر استان همدان که از 16 
آذر آغاز شده، قرار است هشــت نمایش برگزیده تا بیستم 
ماه جــاری در نوبت صبح و عصــر از طریق فضای مجازی 

اجرا شود.
نمایش 90 دقیقه ای »کاش چشم نمی دید«، ساعت 11 
صبــح امروز به صورت مجازی و از طریق لایو اینســتاگرام 

پخش شد.
ایــن نمایش در ترکیبــی از تقلیدچی ها داســتان قتل 
امیرکبیر را روایت می کند کــه »جرقه«، »امین الخزینه«، 
»مبصر الخزینه«، »رکن الخزینه«، »کاشف الخزینه«، »ماه 

نساء« و »آقا بالاخان« شخصیت های این داستان هستند.
مرتضی تحصیلی، ســیدمهرداد کاووسی حسینی، امید 
نوعی شــاد، امیرحســین فاطمی، امین فعلــه گری، ملیکا 
محمدی، امیــد خدابنده لو و پگاه معصومــی بازیگران این 

نمایش هستند.
نمایش »کاش چشــم نمی دیــد« را مهدی صفاری نژاد 

نوشته و فرزاد لباسی نیز آن را گارگردانی کرده است.
ســی و دومین جشنواره تئاتر اســتان همدان در نوبت 
عصر هم علاقه مندان به این هنر اصیل را به تماشای »کافه 

تریا« دعوت کرد.
»کافه تریا« داســتان چند شــخصیت به نام های رضا، 
ترمه، طلا، جهان و قریشی را روایت می کند که در یک کافه 
مشــغول به کار هســتند و هریک با مشکلاتی دست وپنجه 

نرم می کنند.
در جریان داستان اتفاقاتی که روی می دهد، نمایش را به 

سمت یک درام جنایی پیش می برد.
نویســنده نمایشــنامه »کافه تریا« فرهاد لباسی است و 

مرتضی عبداللهی نیز کارگردانی این اثر را برعهده دارد.
بــه دلیل محدودیتهای کرونایی آیین پایانی جشــنواره 
تئاتر استان همدان در روز 20 آذر به صورت مجازی برگزار 
می شــود و نمایش ها از طریق صفحه اینستاگرام به نشانی 
http://Aparat. صفحــه  و   @Hamedan.farhang
com/hamedan.farhang در آپــارات به صورت زنده 

پخش می شود.
تماشــاگران تا 24 ســاعت پس از هر اجرا فرصت دارند 
تا در نظر ســنجی که در اســتوری همین صفحه قرارداده 
می شود، شرکت کرده و بر اساس میزان رضایتمندی، گزینه 

مورد نظر خود را انتخاب کنند.
میزان رضایت مندی مردم از نمایش های جشــنواره، بر 
اساس سه معیار خوب، متوسط و ضعیف ارزیابی و نمایشی 
که بیشــترین آرای مخاطبان را بــه خود اختصاص دهد به 

عنوان نمایش برتر از دیدگاه مردم معرفی می شود.

خبــر

خبــر
sepehr.khabar@gmail.com

رئیس نظام مهندسی ساختمان استان همدان:

مرّ قانون درخصوص پروژه اسکای مال اجرا خواهد شد
هیچ گونه کوتاهی و مماشاتی در این پروژه نداریم

رضایی:  آذین   - خبر  گروه  ســپهرغرب، 
رئیس نظام مهندسی ساختمان استان همدان 
با بیان اینکه مرّ قانــون را درخصوص پروژه 
اســکای مال اجرا خواهیم کرد، گفت: بنده و 
همکارانم هیچ گونه کوتاهی و مماشاتی در این 

پروژه نداریم.
چندی اســت اما و اگرهای پروژه اســکای مال 
از ابعــاد مختلــف مکان یابی نادرســت تا مباحث 
فنی مهندســی و ترافیکی مطرح اســت و با وجود 
اظهار نظر مسئولان و مدیران شهری، اما همچنان 
ابهاماتی در این خصوص وجود دارد؛ قرارگیری این 
پروژه در یکی از مناطق پرُتردد شــهر و حد فاصل 
دو بیمارستان ازجمله معایب آشکار اجرای طرح در 

چنین منطقه ای است..
اما چندی پیش برخی کارشناســان با بیان این 
مسائل و مشکلات، مواردی همچون اطلاق اقتصاد 
مقاومتــی و عدم پرداخت عوارض پروانه ســاخت 
از سوی ســرمایه گذار با وجود اعمال تخفیف ها را 
عنوان کرده و خواستار پیگیری این موارد از سوی 

رسانه ها نیز شدند.
نظرات کارشناســان مربوطه حاکی از آن است 
که در تغییر صدور پروانه ابتدای سال 98 مصوبه ای 
مبنی بر اینکه مجتمع های بالای 50 هزار متر مربع 
تخفیــف پروانه بگیرند بوده کــه درخصوص پروژه 
اســکای مال این موضوع در هیئت انطباق پذیرفته 
نمی شود و سپس به منظور بهره مندی سرمایه گذار 
از تخفیف در مصوبه دیگری نام آن در شــهرداری 
به بســته تشویقی سرمایه گذاری تغییر می کند و با 
وجود تخفیف های درنظر گرفته شــده در این پروژه 
می کند  اعــلام  ســرمایه گذار  میلیاردی،  یک هزار 
به علت کاهش نقدینگی توان پرداخت این عوارض 
را نداشــته و موضوع به ســتاد اقتصــاد مقاومتی 
دادگســتری ارجاع و با تصویب ســتاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی اســتانداری، شهرداری موظف به 

همکاری برای تقسیط و روند آن می شود.
اما موضوع خاک برداری و احتمال سستی خاک 
این منطقه به دلیل وجود قنواتی از گذشته از دیگر 
مســائل مطرح شده در این خصوص بوده و احتمال 
لزوم گودبرداری تا 32 متر نیز مطرح شده که این 
موارد نیز هریک مجالی برای پرداختن دارد و باید 
دید در ایــن میان نقش نظام مهندســی بر بحث 
نظارت و اجرای چنین پروژه ای کجاســت و بدون 
گرفتن پروانه ســاخت چگونه گودبــرداری در آن 
آغاز شده که به این منظور با رئیس نظام مهندسی 

ساختمان استان همدان گفت و گو کردیم.
ســعید یزدانی در گفت و گو با خبرنگار ما ضمن 
بیان اینکه پروژه تجاری پیچ زندان )اســکای مال( 
فعلًا در مبادی ورود به سازمان نظام مهندسی قرار 
نگرفته اســت، اظهار کرد: زمانی نظام مهندسی به 
پروژه ورود می کند که درخواســت پروانه شــود و 
مهندسین وارد شده و نقشــه های تهیه شده برای 

کنترل محاسبات آن بررسی می شود.
وی درخصوص ورود نظام مهندسی به این پروژه 
گفت: براساس مصوبه کمیته ستاد اقتصاد مقاومتی 
در دادگستری، نظام مهندسی در تمام فرآیندهای 
طراحی، نظــارت و اجرا بعــد از گرفتن مجوزها و 

صدور پروانه ساختمانی حضور خواهد داشت.
رئیس نظام مهندســی ساختمان استان همدان 
بیان کرد: درخصــوص خاک برداری نیز آن منطقه 
خاک دســتی داشــته و از آنجا که خاک دســتی 
انجام آزمایش های ژئوتکنیک مشکل داشته،  برای 

شهرداری مجوز خاک برداری داده است.
وی با بیــان اینکه تا آنجا که بنــده در جریان 
هســتم اقدام خاص اجرایی و عملیات ساختمانی 
این پروژه آغاز نشــده اســت، افزود: فقط عملیات 
خاک برداری به منظور برداشــت خاک های دستی 

برای آزمایش بوده است.
یزدانی درخصوص خاک برداری به عمق 32 متر 

نیز تصریح کرد: ممکن اســت خاک برداری نهایی 
پروژه به 32 متر برســد و هنوز نقشــه مصوبی به 
سازمان نظام مهندسی ارائه نشده است و نمی توانم 

اظهار نظر دقیقی در این خصوص داشته باشم.
وی بــا بیان اینکه بــرای انجــام آزمایش های 
ژئوتکنیک بعید می دانم خاک برداری 32 متری در 
پروژه انجام شــده باشــد و قطعاً کمتر از این بوده 
اســت، ادامه داد: اما ممکن اســت برداشت نهایی 

خاک برداری پروژه به این میزان باشد.
رئیس نظام مهندســی ساختمان استان همدان 
خاطرنشــان کرد: درخصوص سســتی خاک این 
منطقه که از ســوی برخی مطــرح بوده، باید پس 

از انجام آزمایش های ژئوتکنیک اظهار نظر شود.
وی با تأکید بر اینکه هر اظهار نظری نمی تواند 
مبنای علمی داشته باشد، یادآور شد: ممکن است 
برخــی از این اظهار نظرها درســت باشــد، اما ما 

مهندسین براساس ادله موجود اظهار نظر کنیم.
یزدانی با بیان اینکه باید چیت های آزمایشگاهی 
این منطقــه رؤیــت و نتایج آزمایش انجام شــده 
مشــخص شود و ســپس اظهار نظر کنیم، تصریح 
کرد: هنــوز عملیــات اجرایی پروژه آغاز نشــده، 
چراکه براساس نتایج آزمایش های انجام شده سازه 
طراحی می شود و هنوز با توجه به عدم اعلام نتایج 
آزمایش ها چیزی به نظام مهندسی ساختمان ارائه 

نشده است.
وی در پاســخ به این ســؤال که آیــا پروژه در 
نهایت با تأیید نظام مهندســی اجرا خواهد شــد؟ 
گفــت: قطعاً طبق قانون نظام مهندســی و کنترل 
ســاختمان ایجاد هــر پروژه در محدوده شــهرها، 
طراحی، نظارت و اجرای آن با مهندسان عضو نظام 

مهندسی خواهد بود.
رئیس نظام مهندســی ساختمان استان همدان 
اظهار کرد: بر فرآیند طراحی، نظارت و اجرا توسط 
سازمان نظام مهندســی در مصوبه کمیته اقتصاد 

مقاومتی تصریح و تأکید شده است.
وی افزود: بدون شک هر پروژه ای و ازجمله این 
پروژه خاص، بعد از انجام اقدامات در گرفتن پروانه 
باید مهندسان ســازمان نظام مهندسی طراحی در 
رشته های مختلف ازجمله سازه، معماری، مکانیک 

و برق آن را داشته باشند.
یزدانی با بیان اینکه اجــرای پروژه نیز برعهده 
مجریان ذی صلاح سازمان نظام مهندسی ساختمان 
خواهد بود، خاطرنشــان کرد: نهایتاً نظارت بر اجرا 
نیز بــا توجه به ضوابط و مقــررات ملی و مقررات 
شهرسازی و معماری برعهده ناظران سازمان نظام 

مهندسی خواهد بود.
وی بــا تأکید بر اینکــه قطعاً همــکاران بنده 
هیچ گونه کوتاهی و مماشــاتی نــه در این پروژه و 
نــه در پروژه دیگری ندارند، یادآور شــد: مرّ قانون 
را درخصوص تمــام پروژه ها به ویژه این پروژه اجرا 

خواهیم کرد.
رئیس نظام مهندســی ساختمان استان همدان 
از عدم ورود سازمان به این پروژه در مقطع کنونی 
با توجه به عدم درخواســت پروانه ســخن گفته و 
این مهم را گوشــزد کرده است که براساس مصوبه 
کمیته ستاد اقتصاد مقاومتی در دادگستری، نظام 

مهندســی در تمام فرآیندهــای طراحی، نظارت 
و اجــرا بعــد از گرفتــن مجوزها و صــدور پروانه 
ســاختمانی حضور خواهد داشــت و فقط عملیات 
خاک برداری به منظور برداشــت خاک های دستی 

برای آزمایش انجام شده است.
براساس اظهارات یزدانی قطعاً طبق قانون نظام 
مهندســی و کنترل ســاختمان در ایجاد هر پروژه 
در محدوده شــهرها طراحی، نظــارت و اجرای آن 
با مهندســان عضــو نظام مهندســی خواهد بود و 
مهندســان عضو این ســازمان هیچ گونه کوتاهی و 
مماشــاتی نه در این پروژه و نــه در پروژه دیگری 
ندارنــد و مرّ قانون درخصوص تمام پروژه ها به ویژه 
این پروژه اجرا خواهد شــد، اما مســئله این است 
که برخی رسانه ها از آغاز گودبرداری بدون گرفتن 
پروانه ســاخت در این پروژه سخن گفته اند و حتی 
حجت لاسلام احمدحســین فلاحی نماینده مردم 
همــدان و فامنین در مجلس شــورای اســلامی 
همدان در صحن علنی شــورای شهر عنوان کرده 
که متأســفانه برخی از مجوزها نباید داده می شد و 
در موضوع اســکای مال باید دید که آیا آن ها مجوز 

گرفته اند و بعد شروع به خاک برداری کرده اند؟
و همچنان این قصه سر دراز دارد...

سپهرغرب بررسی کرد؛

درد خام فروشی بر جان گیاهان دارویی همدان
معاون امور باغبانی جهاد کشاورزی همدان: تولید حدود 18 هزار تُن گیاه دارویی در همدان

رئیس مرکز تحقیقات کشاورزی همدان: سرمایه گذار، جرأت ورود به کار را ندارد

ســپهرغرب، گروه خبر - شکیبا کولیوند: 
اســتان همدان دارای انواع مختلف گیاهان 
دارویی اســت که اکنون بیش از 300 گونه از 
آن شناسایی شــده؛ اما نبود صنایع تبدیلی 
و فرآوری گیاهان دارویی در اســتان باعث 
تا تولیدات بیشتر به شکل خام فروشی  شده 
وارد بازار شود و ارزش افزوده ای برای فعالان 
نداشته باشــد، علاوه بر اینکه نام و نشانی از 
همدان نیز بر این گیاهان دارویی نیســت که 

نیست.
این درحالی اســت کــه در ســند راهبردی و 
عملیاتی سه ســاله اســتان همــدان در جایگاه و 
مأموریت های اســتان در نظام تقســیم کار ملی به 
مرکز تخصصی در طب ســنتی و تولید و فرآوری 
گیاهان دارویی کشور اشاره شده و استان همدان را 
دارای رتبه ســوم کشوری در تولید گیاهان دارویی 

عنوان کرده است.
در این ســند توســعه کشــت گیاهان دارویی 
کم آب بر در راســتای تغییر الگوی کشت، افزایش 
درآمــد بهره بــرداران و صرفه جویی در مصرف آب 
به عنوان اقدامی اولویت دار و محرک توسعه بخش 

کشاورزی مطرح شده است.
اما به راســتی وضعیت کشــت و تولید گیاهان 
دارویی طی ســال جاری در استان همدان به چه 

نحوی پیش رفته است؟
      تولید حدود 18 هزار تنُ گیاه دارویی 

در همدان
در ایــن خصوص معــاون امــور باغبانی جهاد 
کشاورزی اســتان همدان در گفت وگو با خبرنگار 
ســپهرغرب بیان کرد: ســطح زیر کشــت گیاهان 
دارویی در اســتان همدان برابر هشت هزار و 771 

هکتار است.
رحیــم بیات میزان تولیــد گیاهان دارویی طی 
ســال جاری در اســتان همدان را برابر 17 هزار و 
912 تنُ اعلام کرد و گفت: در این راستا در استان 
همدان فــرآوری و صنایع تبدیلــی خاصی وجود 
ندارد و تنها واحدهای مربوطه به سمت بسته بندی 

گیاهان دارویی سوق پیدا کرده اند.
وی ایجاد اشــتغال، صــادرات و صرفه جویی در 
مصــرف آب را از مزایای کاشــت گیاهان دارویی 
برشــمرد و افزود: تســهیلات برای کشت گیاهان 
دارویــی همچــون گل محمــدی و زعفــران به 

متقاضیان و کشاورزان پرداخت می شود.
اما به راستی چقدر توانسته ایم از این ظرفیت 18 
هزار تنُی گیاهان دارویی در استان بهره مند شویم؟ 
چرا نتوانسته ایم در مسیر سرمایه گذاری و صادرات 

گیاهان دارویی استان به نحو مناسبی گام برداریم 
و همچنان درد خام فروشی بر پیکر گیاهان دارویی 

همدان قابل مشاهده است؟
بدین ترتیب در این راستا پای صحبت های قاسم 
اسدیان، رئیس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی 
و منابع طبیعی همدان نشســتیم که در ادامه متن 

این گفت وگو را می خوانید:
      قابلیت کشت 40 رقم گیاه دارویی در 

همدان به نحو مناسب
قاســم اســدیان در گفتگو با خبرنــگار حوزه 
کشاورزی ســپهرغرب با بیان اینکه در حال حاضر 
یک هــزار و 658 گونه گیاهی در اســتان همدان 
کشــت می شــود، گفت: از این میزان 315 گونه، 

گیاهان دارویی هستند.
رئیــس مرکــز تحقیقات و آموزش کشــاورزی 
و منابع طبیعی همدان با اشــاره بــه اینکه در باغ 
گیاهــان دارویی همدان 250 گونــه گیاه دارویی 
کشــت شده اســت، خاطرنشــان کرد: بعد از این 
تحقیقات، در نهایت 40 رقم گونه گیاه دارویی که 
با شــرایط آب و هوایی همدان تناسب داشت و در 
ســطح وســیع و اقتصادی قابلیت کشت را داشت، 

انتخاب و معرفی شد.
وی در این راســتا به گیاهان دارویی ای که در 
اســتان همدان قابلیت کشت مناســب و مناسب 
ورود به بخث های اقتصادی را دارند، بدین شــرح 
عنــوان کــرد: بادرنجبویه، گل گاوزبــان، زعفران، 
اســطوخودوس، رزمارینــوس، نعنــاع )معمولی و 
فلفلی(، ســالویا )مریــم گلی(، آویشــن )در چند 
نوع مختلف(، به لیموی وحشــی و برخی گیاهان 
مانند باباآدم، ختمی و بومــادران از جمله گیاهان 
دارویی است که مناســب کشت )به لحاظ شرایط 

فیزیولوژیکی و اقتصادی( در استان هستند.
اسدیان در ادامه گفتگو بهترین گیاهان دارویی 
که در اســتان همدان برای کشت را زعفران و گل 
محمدی دانســت و گفت: ایــن دو گیاه با توجه به 
شرایط کم آبی، بازار فروش و تولید مناسب هستند 
و پس از آن ها گل گاوزبان به لحاظ قیمت مناسب 
و سازگاری با شرایط کم آبی، اسطوخودوس، نعناع 
فلفلی، بادرنجبویه و آویشــن جــز بهترین گیاهان 

دارویی برای کشت در استان هستند.
      بیشــتر گیاهان دارویی همدان به 
صورت خام به کشورهای دیگر صادر می شود

وی با اشاره به اینکه گیاهان دارویی را به صورت 
خشک شــده، بذر و یا عرقیجات و اسانس می توان 
وارد بازار فــروش کرد، افــزود: بازدهی اقتصادی 
مطلوبی در این راســتا وجود دارد اما برای فروش 

چنین محصولاتی باید بازار هدف داخلی و خارجی 
را نیز در نظر داشت.

رئیــس مرکز تحقیقات و آموزش کشــاورزی و 
منابــع طبیعی همدان با بیان اینکه در بازار داخلی 
بیشــتر گیاهان دارویی به صورت خشــک شده به 
فروش می رســد، گفت: تخم شــربتی، خاکشیر و 
مواردی از این دست در طب سنتی مطرح هستند 

و به عنوان نوشیدنی نیز مصرف می شوند.
اســدیان به وضعیت صادراتــی گیاهان دارویی 
استان همدان اشــاره کرد و گفت: هم اکنون انواع 
و اقسام گشنیز نهاوند، رازیانه رزن، گل محمدی و 

گیاهان دارویی صادر می شود.
وی علت استقبال کشــورهای دیگر از گیاهان 
دارویــی کشــورمان را چنین شــرح داد: گیاهان 
دارویی در کشورمان کیفیت مناسبی دارند چراکه 
از 17 اقلیم، 11 اقلیم در کشــورمان وجود دارد و 
این امر موجب می شــود که مواد موثره مناسبی را 
گیاهان دارویی داشته باشیم و امکان کشت گیاهان 

دارویی متنوع در کشور مهیّا است.
اسدیان ادامه داد: از سویی قیمت پایین گیاهان 
دارویی کشورمان موجب این استقبال ها شده است.
رئیــس مرکز تحقیقات و آموزش کشــاورزی و 
منابع طبیعی همدان در پاسخ به این که این روند 
به معنای خام فروشــی گیاهان دارویی ما اســت، 
گفت: دقیقــاً همین امر وجــود دارد، به نوعی که 
گیاهــان دارویی که در ادکلن های خارجی بســیار 
کاربردی هســتند، به راحتی از کشور ما با قیمت 

پایین تهیه می شوند.
وی در این راســتا از خام فروشی گشنیز نهاوند و 
رازیانه رزن از اســتان همدان نیز نام برد و در پاســخ 
به اینکه چرا در مســیر فرآوری و صنایع تبدیلی این 
محصــولات قدم برنمی داریم؟ مطــرح کرد: ورود به 
بحث عرقیجات، اسانس گیری و در مجموع، فرآوری و 
صنایع تبدیلی در این حوزه کار سختی نیست اما مهم 
این است که بازار هدف خارج از کشور را بشناسیم و 

در تولیدات نیز موثر ورود پیدا کنیم.
      گیاه دارویی صادراتی باید ســالم و 

استاندارد باشد
اســدیان در تشــریح این موضوع یادآور شــد: 
یک گیاه دارویی مناســب صادرات بایستی تمامی 
اســتانداردهای لازم را دارا باشــد به نوعی که یک 
محصول گیاهی سالم و عاری از کودهای شیمیایی، 
ســموم، آفت کش ها و مواردی از این دست باشد، 
حال چنین گیاه دارویی ای چه میزان در اســتان 
همدان تولید می شــود و این که در این نوع تولید، 

چه قدر پایداری داریم؟

رئیــس مرکــز تحقیقات و آموزش کشــاورزی 
و منابــع طبیعی همدان ادامــه داد: چه اطمینانی 
وجود دارد که یک ســرمایه گذار بتواند همواره در 
ماه ها و سال های مختلف، یک گیاه دارویی سالم و 
استاندارد را مداوم به دست بیاورد؟ یعنی به نوعی 
تولید پایــداری در این عرصه باید فراهم شــود تا 
ســرمایه گذار جرات ورود به این عرصه را داشــته 
باشــد و سپس در مسیر فراوری و صنایع تبدیلی و 

سرانجام صادرات گام بردارد.
اســدیان با بیان این که باید به صورت مستمر 
چنین گیاه دارویی ای با قیمت مناســب به دست 
ســرمایه گذار برســد، افزود: از ســویی، ضوابط و 
قانون هــا در توزیع محصولات و صــادرات هم به 
نوعی است که سرمایه گذار تمایلی به ورود به این 

عرصه را ندارد.
وی ایــن موضوع هــا را مســئله هایی به عنوان 
موانع ورود سرمایه گذار به عرصه فراوری و صنایع 
تبدیلی گیاهان دارویی دانســت و گفت: از سویی 
دیگر نیز دلالان کــه همواره با رانت های اطلاعاتی 
و حمایتی همراه هستند، آشفتگی های بسیاری را 
ایجاد می کنند، دلالانی که سرمایه درگردش دارند 
و کوتاه مدت در بازارهای خاص وارد می شــوند و 
سود می برند و این مشکلات را برای سرمایه گذاران 

ایجاد می سازند.
اســدیان تصریح کرد: با این تفاســیر، ورود به 
ســرمایه گذاری در بخش فراوری سخت نیست اما 
آیا می توان بدون دردسر محصولات را به بازراهای 

خارجی عرضه کرد؟
      جای خالی کشاورزی قراردادی

رئیــس مرکز تحقیقات و آموزش کشــاورزی و 
منابع طبیعی همــدان در بخش پایانی این گفتگو 
به بحث کشــاورزی قــراردادی نیز اشــاره کرد و 
گفت: کشــاورزی قراردادی می توانــد تولید پایدار 
یک محصــول را برای ورود به عرصه فراوری آماده 
ســازد و با کشاورزی قراردادی نه تنها شاهد دپوی 

محصولات کشــاورزی و باغی و سرانجام نامناسب 
بودن بازار فروش آن ها نمی شــویم بلکه از سویی، 
می توان کشاورزان را به سرمایه گذاران وصل و در 
نتیجه تولیدی پایدار و متناسب با بازار هدف تولید 
نمــود، موضوعی که این روزها باید بیشــتر به آن 

توجه شود.
با این تفاسیر، حال که وضعیت کم آبی ها نقش 
پررنگ کشــت گیاهان کم آب بــر را مطرح کرده 
است و از ســویی، ارزش اقتصادی این گیاهان نیز 
عموماً بالاست. زمان آن رسیده تا فکری برای تولید 

این گیاهان در استان همدان داشته باشیم.
فکری در قالــب یک برنامه ریــزی و به نوعی 
کشاورزی قراردادی که بتوان تولید را سازمانیافته 
تر، اســتانداردتر و فروش و عرضه و البته صادرات 
را نیز در امتداد آن به نحو مناســبی پیش برد. اما 
این روزها به راســتی که درد خام فروشی بر جان 
گیاهــان دارویی همدان افتــاده و به جای این که 
رازیانه و گشنیزها را با برند همدان و در یک بسته 
بندی مناسب ببینیم و یا در صنعت اسانس گیری 
و در قالب صابون سازی و لوازم آرایشی و بهداشتی 
آن ها را وارد کار ببینیم، متاسفانه شاهد خروج این 

محصولات با گونی به کشورهای دیگر هستیم.
جای خالی اســانس گیری از ســویی دیگر در 
اســتان همدان بر بدنه گیاهان دارویی فشــار وارد 
کرده و موجب می شــود که نهایتــا در حد گلاب 

گیری قدم هایی برداشته شود.
در ســالی که جهش تولید نام گرفته نیاز است 
تــا بدانیم باید در کاهش وابســتگی های اقتصادی 
به منابع نفتی خیلی موثرتر از گذشــته وارد شویم 
و در ایــن بین، گیاهــان دارویــی می توانند برگ 
برنــده ای باشــند برای ورود به تولیــد و صادرات 
مناسب، اشتغال زایی پایدار و حتی ورود به عرصه 
گردشگری کشــاورزی. موضوعی که این روزها، در 
اســتان همدان جای آن خالی و درد خام فروشی 

هم چنان بر بدنه گیاهان دارویی آن نمایان است.

مسئول کمیته اطلاع رسانی ستاد کرونا در همدان:

دورهمی »شب یلدا« خطری جدی برای افزایش کرونا است
ســپهرغرب، گروه خبر: مســئول کمیته 
دورهمی  همدان  در  کرونا  ستاد  اطلاع رسانی 
کرونا  افزایش  برای  را خطری  یلدا«  »شــب 
دانست و گفت: خانواده ها باید خطر را جدی 

بگیرند.
اســدالله ربانی روز دوشــنبه در جلسه کمیته 
اطلاع رســانی ستاد اســتانی کرونا ضمن تقدیر از 
همکاری خوب رسانه ها با ستاد استانی کرونا، بیان 
کرد: یکی از دلایل تبدیل وضعیت اســتان همدان 
در زمینه شــیوع کرونا از قرمــز به نارنجی در کنار 
همکاری مردم، اطلاع رســانی خوب رســانه ها در 
آگاهی دادن به مردم بوده که نیاز است این روند و 

تعامل ادامه داشته باشد.
وی گفت: وضعیت نارنجی شــیوع این ویروس 
در همــدان به معنــای پایان کرونا نیســت و باید 

پروتکل های بهداشتی همچنان جدی گرفته شود.

ربانی مهر تأکید کرد: همکاری مردم و رســانه ها 
باعث شــد از وضعیت قرمز شیوع کرونا به نارنجی 
برسیم، اما باید این شــرایط را جدی بگیریم تا به 

قبل برنگردیم.
مســئول کمیته اطلاع رسانی ســتاد کرونا در 
همدان دورهمی را علت اصلی ابتلا به کرونا دانست 
و گفت: دورهمی شب یلدا می تواند باعث چند برابر 
شــدن ابتلا به کرونا شــود و همه خانواده ها باید 
مواظب خطر بــزرگ دورهمی ها و ابتلای مردم به 

کرونا باشند.
مدیــر روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشــکی 
ابن ســینا اســتان همــدان نیز در جلســه کمیته 
اطلاع رســانی ســتاد مدیریــت کرونا بــر رعایت 
پروتکل ها در شــرایط نارنجــی تأکید کرد و افزود: 
شــرایط فعلی اســتان همــدان نیازمنــد رعایت 
پروتکل ها با همکاری مردم است و نباید از شرایط 

فعلی غافل شویم.
اینکه کاهش زیادی  با بیــان  محمد طاهری 
در آمــار ابتلاهــا و فوتی های کرونا در اســتان 
همدان داشــته ایم که این نشــانه عملکرد خوب 
ستاد کرونا و همکاری مردم و مجموعه ها است، 
گفت: طرح شــهید قاســم ســلیمانی می تواند 
کمــک خوبی به کنترل و پیشــگیری از بیماری 

باشد. کرونا 
وی بــا بیان اینکــه حضــور در دورهمی ها و 
اجتماعات عامل اصلی ابتلا به بیماری کرونا است 
و عامل بیــش از 50 درصد علت ابتلا دورهمی ها 
بــوده، افزود: خروجی و ترخیص بیماران بیشــتر 
از ورودی اســت و درحــال حاضــر 688 نفر در 
بیمارســتان ها بستری هســتند و در 24 ساعت 
گذشــته نیز چهار نفر بر اثر ابتلا بــه کرونا فوت 

کرده اند.


